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Advent je období ztišení,  
zklidnění a očisty
Nechme se inspirovat odpočívající pří-
rodou a ponořme se do svého vnitřního 
světa. Na začátku Adventu někteří lidé ob-
novují slavnost „adventní spirály“, kdy si 
třeba z chvojí či jiných přírodnin přichys-
táme na zemi spirálu, doprostřed umístíme 
svíci a v den první adventní neděle touto 
zakroucenou cestou projdeme se svou ne-
zapálenou svící v ruce až do jejího středu, 
kde si svíci připálíme od té hořící středové. 
Ve waldorfských či lesních škol(k)ách  
procházejí spirálou děti za doprovodu 
anděla. Vy si toho svého můžete předsta-
vit a nechat se jím také podpořit. Jdeme 
do samotného nitra, do svého středu, 
do hloubky sama sebe. Od této svíce pak 
můžeme zapálit tu první svíčku na advent-
ním věnci. Čtyři svíce na něm vzpomínají 
čtyři živly, čtvero ročních období, čtyři 
světové strany, čtyři říše – nerostnou, 
rostlinou, zvířecí a lidskou. Naladěním se 
na tyto vlny si dopřejeme skutečný proži-
tek a ne jen užitek. Cítíte odlišnou kvalitu 
těchto dvou slov?

Probuďme SLUNCE  
v nás
V naší společnosti převažuje křesťanský 
vliv, 24. prosince oslavujeme a radujeme se 
z narození Ježíška. Tímto byla „překryta“ 
předkřesťanská tradice oslav zimního sluno-
vratu, zrození nového Slunce. Toto vědomí 
nám může pomoci lépe se spojit s těmito 
slavnostními dny. Slunce (narozený Ježíšek) 
daruje život, světlo, radost, sílu. I my máme 

své slunce v těle, je jím solar plexus, citlivé 
místo mezi našimi žebry. Představme si, jak 
tato naše část těla září a svítí do světa. Jen 
tahle malá vizualizace nám může pomoci 
vykouzlit spokojenost, zdraví v těle a klid 
na duši. Mnoho lidí dnešní doby pociťuje 
v období po Štědrém dni jakousi prázdnotu 
či lítost, že už „TO“ skončilo. A ono „TO“ 
vlastně začíná… Štědrý den můžeme vnímat 
jako jakousi pomyslnou bránu k dvanác-
ti dnům a třinácti nocím, jejichž druhou 
branou je svátek Tří králů – 6. ledna. Tento 
počet je přesný rozdíl mezi lunárním a na-
ším klasickým kalendářem. Tyto dny jsou 
takovým dárkem třeba právě pro niterné 
rozjímání. Každý den a noc v tento čas je 
spojen s jedním měsícem v následujícím 
roce. Pozorujme to, můžeme si i zapisovat 
vjemy, které k nám přicházejí. Možná se 
budete divit tomu, jaké schopnosti se ve vás 
probudí. I kdyby to letos mělo být jen o tom, 
že se na každý tento den do Třech králů 
budete o to více těšit a prožijete jej naplno. 
Kašpar, Melichar a Baltazar obdarovali 
Ježíška zlatem, myrhou a kadidlem. Jaká 
je vlastně symbolika těchto darů? Zlato 
přináší symbol nejvyššího poznání, myrha je 
rostlina symbolizující regeneraci životních 
sil a cykličnost, kadidlo působením ohně 
mění své skupenství a přináší tak symbol 
transformace – přeměny v jinou kvalitu. Ať 
vám tento čas přinese poznání v tom pravém 
smyslu slova a ať je pro vás následující ka-
lendářní rok s trojkou na konci ve znamení 
třech tříkrálových darů.    
 S láskou napsala  

 Pavla Soletka Krátká

Vánoční zamyšlení

Letos se kaplička rozzářila novým vá-
nočním zdobením a hvězdičkou, která se 
objevila i na štítu obecního úřadu. Poté, co 
vandalové zničili část osvětlení vánočního 
stromečku, byly světelné řetězy doplněné 
i na stromek vedle kapličky.   Bára Tesařová

Už jste si někdy sami sobě položili otázku, jak byste opravdu 
rádi prožili období Adventu, Vánoc a Tříkrálového času? 
Daří se vám jít v této době do hloubky tohoto kouzelného 
období v roce a nenechat se strhnout vnějším komerčním 
vlivem? Co byste si skutečně přáli pro sebe a své blízké? 
Co je pro vás obdarováním? Co když jsou již některé tradice 
a zvyklosti pro vás spíše přítěží než radostí? Sklouzněte 
do svého srdce a dopřejte si naslouchat odpovědím na tyto 
otázky právě od něj.

Knihy pod vánoční 
stromeček pro Vás  
a Vaše blízké

Pro zájemce o letovskou historii, tradice 
a naše kořeny jsme připravili vánoční 
nabídku publikací: 
Lety jak je neznáte I.
Historie a zajímavosti
Lety jak je neznáte II.
V dobových fotografiích  
a vzpomínkách pamětníků
Lety jak je neznáte III.
O řece a lidech  
(Berounka v čase pohody i povodní)

V případě zájmu kontaktujte obecní úřad 
nebo naši knihovnu.
1 publikace 80 Kč
3 publikace 200 Kč
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POZVÁNKY NA AKCE

Letovský masopust
l 7. ledna od 13:30 hod.
letovská náves a průvod obcí

Beseda na téma 
Jaké chceme Lety?
l 18. ledna od 18 hod.
školní jídelna ZŠ Lety

Český malíř František Kupka II.
Letovské akademie
l 19. ledna od 18:00 hod.
školní jídelna ZŠ Lety

Koncert Lucie Soljaková  
& Veronika Hořejší 
a kapela 4 Kafky
l 19. ledna od 19:00 hod.
Sklad 13 Dřevák, Řevnice

Sokolský ples
l 28. ledna od 19:30 hod.
Pivotel MMX

Letovský masopust odstartuje vlnu veselí
7. ledna od 13.30 hod. na letovské návsi

Shrnu-li, v krátkosti, co rok 2022 
znamenal pro Lety:
• Pro naši obec přinesl zahájení 

existence naší nové školy. 
Přivítali jsme první prvňáčky 
hned ve dvou třídách základ-
ní školy.

• Zahájili jsme provoz školní 
jídelny. Pro děti mateřské školy jsme 
s novou školní kuchyní přestali dovážet 
obědy z okolních obcí.

• Přinesl zahájení fungování naší obecní svo-
zové společnosti POBERO. Sami si svážíme 
i vážíme odpad.

• Zajistil nové povrchy komunikací V Prů-
honu Škabrdli, v Kejnské ulici a V Kanadě.

• Pohádkový les poprvé zažil start v Karlíku 
a finále na naší návsi.

• Poprvé jsme volili v naší nové základní 
škole.

• Zahájili jsme všechny naše kulturní večery 
s Letovskou akademií ve školní jídelně.

 
Pro mne osobně byl rokem velkých začátků, 
které znamenaly ukončení jedné velké etapy 
budování nových budov mateřské i základ-
ní školy. Ukončení dlouho připravovaných 
projektů stavby školních budov včetně obnov 

povrchů komunikací, na které se 
nám za poslední čtyři roky poda-
řilo do obce přinést na 86 mil. Kč 
z dotací.
 
Nový rok začneme stejně jako 

před čtyřmi lety: A to oslovováním 
vás, Letováků, co byste si pro naši 

obec přáli, kam nasměrovat naše priority.
Opět jsme oslovili zástupce společnosti 
Agora CE, aby nám pomohli zorganizovat 
diskusní pracovní večery, dotazníkovou 
anketu a následná setkání k rozpracování 
jejích výsledků.
První takové setkání se uskuteční ve středu 
18. 1. 2023 od 18 hodin v jídelně základní 
školy.
Více se dočtete v tomto čísle
Letováku na str. 8.
 
Dovolte mi popřát, aby k vám byl rok 2023 
vlídný a mohli jste se těšit z pevného zdraví, 
z lásky a z potřebného štěstí... abyste zažívali 
radost a rozdávali svůj úsměv a dobrou nála-
du svému okolí. Protože teprve pak se vám ta 
pozitivní energie může vracet...                    
 S přáním všeho dobrého 

 Barbora Tesařová

Na osmdesát dětí se vydalo na svě-
telnou stezku za Mikulášem, čerty 
a andělem v areálu TJ Sokol Lety. 
Ti nejodvážnější sami, ti nejmenší s 
rodiči. Vánoční divadélko Kasperle 
na úvod všechny od srdce rozesmálo 
a povzbudilo k cestě i odvaze od-
povědět na otázku „Byl jsi celý rok 
hodný?“ Děkujeme týmu TJ Sokol 
Lety – Kačce Kabilkové, Pavlu a Pet-
rovi Václavkovým, Renatě Tesařové, 
Lence Papáčové, Davidu Linhartovi 
a dalším za úžasný mikulášsko-an-
dělsko-čertovský podvečer.  
 Markéta Huplíková

Rok 2022 je téměř za námi
Jaký byl, co Letům přinesl, co začalo a co skončilo?

Novinky z obce jsme se snažili na stránkách Letováku 
představovat po celý končící rok 2022 vám, čtenářům Letováku.

Srdečně zveme na tradiční LETOVSKÝ 
MASOPUST v sobotu 7. ledna 2023. Ma-
sopustní veselí zahájí sraz maškar na návsi 
ve 13.30 hod. společně s tancem a zpěvem v 
podání dětí letovských škol, školek i všech 

přítomných masek. Průvod obcí provází 
kapela Třehusk. Na pořad dne přijde i vy-
hlášení nejoriginálnější dětské a dospělácké 
masky a mnoho zajímavých masopustních 
zastávek.   (mh)

Byl jsi celý rok hodný?
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VÍTE, ŽE…

• Rekonstrukce silnice Praha–Lety 
do úrovně prodejny Lidl (mimo Černoši-
ce, kde již proběhla) se dostala na seznam 
projektů, které mají zajištěné financování 
v rámci balíku 1,6 miliardy, který Středo-
český kraj získal z evropských fondů IROP 
na období do roku 2027. 

• V návrhu krajského rozpočtu na rok 2023 
je zahrnuta částka na zpracování projek-
tové dokumentace na stavbu krajského 
gymnázia v Černošicích. V současné době 
již na Odboru krajského investora Krajské-
ho úřadu probíhá příprava architektonické 
soutěže, jejíž zadání vychází z hmotové 
studie, kterou nechalo zpracovat a kraji 
předložilo město Černošice.   

Firma Sturmbau, která ji provádí, má jako 
termín dokončení stanoven konec roku 2022. 
Do té doby by ještě měl být upraven konec ulice 
V Kanadě, ukončení dlažby silničním obrubní-
kem a dodlážděna plocha poblíž viaduktu.

Využijte zeminu 
pro úpravu pozemku 
Firma by měla též recyklovat zeminu a ostatní 
vykopaný materiál, které jsou nyní uskladně-
ny v hromadách za koncem ulice V Kanadě. 
Bude-li mít někdo zájem o materiál na úpravu 
pozemku, bude možné se na místě dohodnout. 

Zpevněná veřejná  
parkovací místa
Na jaře 2023 zajistí obec finální zahradnické 
úpravy okrajů komunikace a osetí trávou. 
Poté by se již všichni řidiči měli vyvarovat 
parkování mimo parkovací místa. Odstavo-
vání aut na trávníku je dopravním přestup-
kem. Připomínáme, že parkovací místa, 
která na rekonstruovaných komunikacích 
vznikla, jsou veřejná, na obecních pozemcích, 
a nejsou vlastnictvím majitelů přilehlých 
nemovitostí.  
 Marek Stránský, zastupitel obce

Rekonstrukce ulic se blíží ke konci

Podívejte se všichni na to, čeho jsou někteří 
z nás schopni. 
 První fotografie ukazuje obsah BIOOD-

PADU z kontejneru, který vám ochotně 
přistavíme až k domu.

A jak se nám za to odvděčíte? Tak, že do něj 
naházíte plastové kelímky a květináče, které 
pak musíme pracně vybírat a dávat vše do po-
řádku za vás. Místo své pravidelné práce, 
třeba na údržbě zeleně, se tak zaměstnanci 
obce musí “hrabat” ve vašem odpadu. 
 Druhá fotografie dokumentuje „precizní 

práci NETŘÍDIČE“. Komentář netřeba. 

 A do třetice všeho dobrého. Odložené 
tabule skla u polopodzemních kontejnerů.

Čeká snad někdo na situaci, až do skel najede 
nějaké dítě na kole? Nebo do nich uličník 
hodí kámen? Nebo až je shodí vichřice? 
Takovýto odpad přece na volné místo vůbec 
nepatří!!! Takže opět děkujeme línému a ne-
zodpovědnému občanovi za přidělání práce 
a předání jeho osobního problému na obec. 
Spoluobčané, buďme k sobě prosím ohledupl-
nější. Žijeme tu spolu.  
 Obecní úřad

Volby prezidenta ČR v základní škole
Volby prezidenta České republiky se 
uskuteční ve dnech 13. a 14. ledna 2023 
a případně II. kolo ve dnech 27. a 28. ledna 
2023 v prostorách školní jídelny ZŠ Lety, 
Karlštejnská 571. 

Voličské průkazy se 
vydávají od 29. prosince 2022
Konec lhůty pro podání žádosti poštou či 
datovou schránkou je 6. 1. 2023, osobně  
11. 1. 2023 do 16:00 hodin. Žádosti o voličské 
průkazy podávejte v době úředních hodin 
obecního úřadu. 

Uzavření obecního úřadu
Obecní úřad bude ve dnech 27. – 30.12.2022 
pro veřejnost uzavřen.  

Buďme ohleduplní
Udržujme klid v naší obci.
Dodržujme obecní vyhlášky. 
Dle OZV č.2/2017 o regulaci hlučných 
činností je každý povinen zdržet se 
o nedělích a státních svátcích veškerých 
činností spojených s užíváním zařízení 
způsobujících hluk. Je tedy zakázáno 
používat sekačky, vrtačky, brusky apod. 

Dle obecně závazné vyhlášky Obce Lety 
č. 2/2020 o regulaci používání zábavných 
pyrotechnických výrobků
 Používání zábavných pyrotechnic-

kých výrobků je na celém území obce 
Lety zakázáno.

 Zákaz používání pyrotechnických 
výrobků neplatí 31. prosince  
od 18 hodin do 24 hodin a 1. ledna 
od 00 hodin do 2 hodin.  
Zákaz se nevztahuje na zábavní 
pyrotechniku bez zvukové stopy tzv. 
pyrotechnické výrobky no sound. 

Bohužel ze čtvrtka 1. 12. na pátek 2. 12. a ná-
sledně z 3. na 4. 12. se areál sběrného dvora 
v Řevnicích stal obětí loupežného vandalismu, 
při kterém nám byly poškozeny tři svozové 
vozy ze čtyř. Nejprve auto s rukou a následně 
dva velké kukavozy (ukradené světlomety - od-

štípáním, autobaterie, vysáté nádrže aj.). Toto 
samozřejmě zapříčinilo nepojízdnost vozidel. 
Celá situace se řeší velmi intenzivně a je rovněž 
předmětem šetření Policie ČR. Prosíme oby-
vatele o trpělivost při zajišťování svozu odpadu 
náhradními vozy.  Soňa Štětková, POBERO

Loupežný vandalismus v Poberu

Věčné téma – odpady

Za některé spoluobčany 
se stydíme
Lety vyhrávají jednu odpadovou soutěž za druhou. „My třídíme 
nejlépe“ by mohl být slogan naší obce. Ne ovšem všichni jsou 
nejlepší. Někteří občané nám stále a vytrvale naši společnou 
práci kazí. Za vás, sousedé, se trochu stydíme!

1 2 3
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Krásně tak doplnila veselou atmosféru letov-
ského posvícení, na kterém se sešly stovky lidí 
z Letů a okolí. Příjemným odpolednem provázel 
Olda Burda za zvuků místní kapely Five Foxies. 
Děti si užily divadélko o Sv. Martinovi spojené 
s interaktivní dílnou draní peří, a když zrovna 
neřádily na obří skluzavce nebo nejezdily 
na ponících, v klidu a trpělivě barvily perníčky, 
vyráběly víly či navlékaly korálky ve tvořivých 
dílničkách. Oblíbené malování na obličej 
letovských maminek doplnila 14ti letá letovská 
Kačka Třískové se zaplétáním copánků.
Úvodní vystoupení dětí MŠ Lety a Školinka 
Nona letos poprvé oživila svatomartinská 
píseň našich dětí z nově otevřené ZŠ. Školní 
jídelna Scolarest připravila báječné zabijačkové 
pochoutky, výborný guláš i halušky, které do-
plňovaly pestrou nabídku tradičního jarmarku. 
Poděkování patří letovským hasičům, kteří 
bedlivě dohlíželi na bezpečnost a ve svém stán-
ku nabízeli pivo dospělým i klasické točené limo 

dětem. Místní Malá pekárna Denisy Neprašové 
nás hostila výbornými domácími koláči. Právě 
Malé pekárně děkujeme i za odměny v podobě 
zákusků věnovaných do soutěže v pojídání 
posvícenských koláčů. Místní MMX pivo jsme 
mohli ochutnat v balónovém stánku, Foodtruck 
nás potěšil i svatomartinským vínem, u Školin-
ky Nona jsme mohli sousedsky popovídat nad 
výbornou kávou a vydat se k mnoha dalším po-
svícenským atrakcím. A že bylo z čeho vybírat.
Závěrečná ohňová show přilákala další podve-
černí návštěvníky, kteří se vydali na každoroční 
lampionový průvod za poklady podél řeky. Dě-
kujeme Kačce Kabilkové, která každým rokem 
věnuje obrovské množství energie do přípravy 
a realizace této velmi oblíbené stezky světel.
Díky patří všem letovským sousedům, kteří 
přiložili ruku k dílu a přispěli k úžasné atmo-
sféře letošního Svatomartinského posvícení.
Těšíme se příští rok na viděnou.  
 Markéta Huplíková

Letošní Svatomartinské  
posvícení přineslo překvapení

Pozdvižení na letošním Svatomartinském posvícení v Letech 
vyvolala kapela „náctiletých“ Music Family. Svými vlastními 
osobitými skladbami, optimismem a nadšením zdvihla i poslední 
sedící účastníky ze židlí a roztančila náves. O nadšeném 
aplausu diváků a přídavkách ani nemluvě…
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Kdo jsou Music Family?
Jsme (ne)obyčejná banda teeneagerů. Spojuje 
nás láska k hudbě. Hrajeme pop, rock a ska. 
Takový »skapop«. Jsme normální kluci a hol-
ky, je nám 15 let (nebo 14 a 13) Maruška je 
z Drahlovic, Kristýna ze Řevnic, Lukáš z Ra-
dotína, Dan z Kosoře, Štěpán z Prahy, Domi-
nik ze Zdib. Scházení se je trochu náročnější 
a logistika na koncerty taky, ale zvládáme to 
– teda hlavně díky našim rodičům a umělec-
kému vedoucímu Martinu Linhartovi (pozn. 
mmj. učitel bicích ZUŠ Řevnice).

Jak kapela vznikla?
Seznámili jsme se na hudebním táboře Ahraj! 
v roce 2018. Složili jsme tam naši první 
písničku Oceans (ještě s dřívější zpěvačkou 
Emou), je o ochraně životního prostředí a re-
cyklaci a tak, měla úspěch. Tak nás napadlo, 
že bychom se chtěli scházet pravidelně a něco 
zkusit. Tak se to stalo a vznikli jsme. Byly 
jsme malé desetileté děti. Teď už jsme trochu 
větší, no.

Kdo v kapele hraje?
Šest neuvěřitelných členů:
Marie Anna Zajíčková – zpěv
Daniel Filipe Brandao – klávesy, saxofon
Štěpán Cintl – bicí
Lucas Kulvejt – baskytara, zpěv
Dominik Houba – trumpeta, vokály
Kristýna Kubátová – kytara, vokály
Během koncertu si v některých písničkách 
nástroje střídáme, hrajeme skoro na všechno. 
Takže Lukáš hraje na basu, kytaru, klávesy 
i na bicí, Štěpán na bicí, basovku, kytaru 
a klávesy, Dominik na trumpetu, bicí, basov-
ku a tak.

Kdo skládá hudbu a text?
Všichni dělají vše. Skládáme a tvoříme hudbu 
i texty společně. Jsme multifunkční. Navíc 
skládáme i v angličtině a taky trochu v por-
tugalštině. Písničky s postupem času někdy 
trochu pozměníme, předěláme, přece jenom 
je rozdíl, jestli nám je 10 nebo 15. Dáme jim 
nový kabát. Třeba Hudbu mám rád nebo 
právě Oceans. 

Jak často a kde zkoušíte?
Zkoušky máme pravidelně jednou týdně, 
scházíme se ve zkušebně a v nahrávacím stu-
diu našeho uměleckého vedoucího. Když je 
potřeba, tak i častěji. Takhle pilně jedeme už 
více než čtyři roky, a to i během covidu, kdy 
jsme cvičili i skládali online.
Vlastně jsme online i hráli – na festivalu 
Mezi Ploty, který proběhl v době lockdow-

Ticho slyšet nechceme! 
Máme rádi hudbu a hudba 
má ráda nás!“

Music Family roztančili náves
Pod pódiem letošního Svatomartinského posvícení to vřelo, 
tančilo se a zpívalo. Hlasitý aplaus diváků vyžadující přídavek 
kapely Music Family mluvil za vše.

nu zajímavou online formou. Také jezdíme 
na soustředění na celý víkend a ještě míváme 
letní soustředění poslední týden v srpnu, to 
je taky super akce a vzniká tam spousta věcí, 
třeba klip k písni I feel better.

Co vás na muzice baví?
Dan: Když vidíme z pódia, jak lidi zpívají 
a tancují, tak nás to strašně moc baví. Je fajn 
rozdávat zábavu.
Maruška: Na hudbě mě baví určitě ta energie! 
Když je dobrá energie, je dobré všechno.
Kristýna: Baví mě, když zrovna skládáme. 
Většinou začneme akordy, přidají se vyhrávky 

a nakonec zbývá vymyslet text. A ten když se 
povede, je to podle mě ta nejlepší odměna. 
Ale jinak miluju samotnou hru na různé 
hudební nástroje.
Dominik: Energie, kolektiv, radost…
Štěpán: Celý proces fungování kapely, samot-
né hraní, prostě všechno.
Lucas: Dává smysl…

A mimo kapelu?
Když nezkoušíme s kapelou, tak se věnujeme 
atletice, šermu, fotbalu, nahrávání, skládá-
ní, mixování hudby (teda ne všichni, každý 
něco), cestujeme, chodíme na koncerty, 
do hudebních škol a taky překvapivě do školy, 
což bychom klidně rádi vynechali.  

Jaké máte plány do budoucna?
Hlavní je vytvoření desky, natočení dalších 
klipů (máme teď dva na písničky I feel better 
a Chill song, můžete kouknout na youtube), 
vytvořit si vlastní merch, to bychom si moc 
přáli, mít spoustu nových fajnových písniček, 
skládat další a další vlastní písně a určitě se 
těšíme na více koncertů! No a teď většinu 
členů čekají přijímačky na střední školy, takže 
to jsou teď taky plány.

Publikum jste zaujali písní Offline: 
„Užijme si okamžik TADY A TEĎ bez 
mobilů“. Na takový postoj nejsme 
od mladé generace zvyklí…
Štěpán: Prostě jsme se už nemohli koukat 
na to, jak jsou všichni na mobilu a nikdo 
nevnímá svět.
Kristýna: Jak je známo, tak sociální sítě jsou 
plné negativních emocí, my se snažíme být co 
nejvíce pozitivní a lidem tu energii předávat. 
Proto chceme, aby měli vypnuté telefony, pro-
tože si s námi ten okamžik mohou opravdu 
prožít a chvíli zapomenout na všechny staros-
ti. A hlavně je někdy super se prostě vypnout!
Maruška: No přece nebudou všichni na mo-
bilech při tak skvělým koncertu, ne?
Děkujeme za něj.    Markéta Huplíková
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O čem kniha vypráví? 
O tom, jak výhra může být nevyzpytatelná. 
Že vyhrát může opravdu každý, na koho 
paní štěstěna ukáže. A také o tom, jak taková 
rekordní suma může člověku pěkně zamotat 
hlavu. Navíc čtenáře zavádí do loterijního 
prostředí, kde se generují milionáři a kam se 
běžně zřejmě nedostane. 

Jaké poselství přináší?
Asi to, že peníze nejsou všechno, i když je 
všichni k životu potřebujeme. A také sku-
tečnost, že opravdovou výhrou je život sám. 
A pokud se člověk cítí šťastně, v tom co žije, 
je to nad všechny výhry světa. 

Co tě inspirovalo?
Moje osmnáctiletá praxe losujícího mode-
rátora v Sazce. A hlavně otázky, které jsem 
celý život dostával. Můžeš mi to dneska 
vylosovat? Můžeš sázet? Padne to dneska? 
Když mi to vylosuješ, tak se podělíme. Smíš 
vyhrávat a podobně. Jednou jsem se trochu 
nudil a prostě jsem začal psát. No, a začít, to 
je osmdesát procent úspěchu.

Jsou postavy skutečné?
Všechny postavy jsou smyšlené. Některé ale 
mají svoji lehkou inspiraci ve skutečných 
lidech. Příběhy v knize si žijí ale úplně jiné. 
Některé jen dokreslují atmosféru a glosují.

Jak se člověk dostane od moderování 
ke psaní knihy? 
Pro mě to byla náhoda. Několikrát jsem 
od různých lidí slyšel reakce typu „No, to by 
bylo na knihu“, a já jednou začal a když už se 
to stalo, tak by mi bylo blbé to nedodělat. 

Co takové psaní knihy obnáší?
Pro mě zábavu, hru, pouštění fantazie do ne-
probádaných terénů. A hlavně i dost práce, 
škrtání a přepisování. A než to vyjde, tak taky 
pochybnosti, jestli jsem se nepustil na tenký 
led a jestli to vůbec někoho bude zajímat.

Opravdovou výhrou je život sám
Letovák Olda Burda známý jako moderátor v rozhlase a televizi 
vydal svoji první knihu Výherce. A my jsme se zvědavě ptali…

Jaké jsou dojmy, jedné z prvních čtenářek  
knihy Výherce, starostky Báry Tesařové?

Výherce je kniha, která nabídne několik životních linek, které se propojí do jednoho pří-
běhu. Všechny jsou navázané na štěstí v loterii nebo naopak na velké zklamání a útrapy, 
které lehce nabytý majetek umí způsobit. Vedle vypravěčem jemně vykreslovaných příbě-
hů se čtenář několikrát setká s filozofickými úvahami o způsobu žití, o životních prioritách 
...vřele doporučuji jako vánoční dárek pro sebe nebo kamarády.  

Cesta knihy z pera autora  
až do rukou čtenáře je...
Trnitá, ale stálo to zato. Snad si najde cestu 
k těm, co chtějí číst a bude je bavit. 

Co tě překvapilo?
Překvapily mě, a to velmi mile reakce prvních 
čtenářů, které se ke mně dostaly. Bavilo je to, 
zasmáli se a ptali se na další souvislosti, které je 
v průběhu děje napadly. Moc mne to potěšilo. 

Bylo něco obtížné?
Nejtěžší pro mě asi bylo udělat dobrý začátek, 
než jsem pod Markétiným vedením pochopil, 
jak to má ideálně vypadat. Ani nevím kolikrát 
jsem se vracel a přepisoval, ale bylo to oprav-
du hodněkrát. 

Co na tvé psaní říká rodina?
Překvapil jsem rodinu i sám sebe. Naprosto 
prvním čtenářem a shovívavým kritikem, ale 
hlavně podporovatelem byl můj brácha Aleš. 
Sám taky vydal dvě knížky, i když úplně jiné. 
Jeho reakce mě v úplném začátku psaní nakoply 
natolik, že jsem chtěl pokračovat a těšil jsem se, 
co tomu řekne. No a po vytištění byla první čte-
nářkou maminka. Dala to skoro jedním dechem 
a dokonce to pochválila. Tak je to asi fakt dobré. 

Na čem dalším pracuješ?
Moc rád bych, aby mi vyšla ještě další knížka. 
Pracovní název je „Na konci fjordu“. Udělal jsem 
i dětská říkadla inspirovaná přírodou pro škol-
kové děti. Začal jsem ještě další věc, která bude 
ze středověku. Mám napsané první tři stránky. 
Snad se něco z toho bude vydavatelství líbit. 
Přejeme, ať se knihy líbí a dělají radost.  
 Markéta Huplíková

Jak dlouho jsi knihu psal?
Od první stránky do vydání proběhlo deset let. 
Pevně doufám, že s tou další budu rychlejší. 

S kým jsi na knize spolupracoval?
Psaní je profese jako každá jiná a má svá 
pravidla. Měl jsem to štěstí, že jsem jako hosta 
kdysi do radia pozval scénáristku, spisovatelku, 
autorku „Učebnice tvůrčího psaní“ a majitelku 
agentury Mám talent Markétu Dočekalovou. 
S tou jsem se domluvil na vedení a musím říct, 
že mi obrovsky pomohla, i když jsem nebyl dale-
ko od toho, že to celé vzdám. Díky ní „Výherce“ 
nakonec opravdu vyšel. Moc mi s její asistentkou 
Věrkou pomohly, za což jsem jim velmi vděčný. 

Křest první knihy Oldy Burdy Výherce proběhl v prostorách Českého rozhlasu. Slavnostní událostí provázel moderátor Českého rozhlasu 
Radiožurnál, dlouholetý kamarád a spolupracovník Oldy Burdy, Letovák Petr Král. Kmotrou se stala spisovatelka a scénáristka Markéta 
Dočekalová. Fotografie Bára Tesařová
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Srdečně zveme na veřejné setkání ke strate-
gickým tématům obce Lety. Výsledky diskuze 
budou zapracovány do strategického dotazní-
ku a následně zveřejněny na webu obce Lety.
Jak si představujete možnosti dalšího rozvoje 
obce? S čím jste spokojeni nebo naopak co 
vám v Letech chybí? Poprvé jsme zjišťovali 
odpovědi na tyto otázky na přelomu let 2018 

a 2019. A to formou dotazníkového šetření. 
Tehdy se nám podařilo shromáždit přes 270 
dotazníků. Do každé domácnosti byl rozdán 
jeden dotazník, tedy celkem téměř 600. Bude-
me stejně úspěšní i na počátku roku 2023?
Získané názory, náměty a postřehy chceme 
využít pro stanovení priorit našich projektů 
pro následující volební období 2022 - 2026. 

Školáci hráli na klávesy, kytaru a housle. Návsí zněly klasické koledy, ale také hraná píseň 
Spirituál Kvintetu „V jeslích dítě spinká“ v podání letovských školáků. Nultý ročník Hanky 
Hůlkové si připravil báseň O ztracené kometě a na závěr děti sborově zazpívaly Světové 
vánoce Zdeňka Svěráka a Jaroslava Uhlíře, které zahřály u srdce.

18. ledna 2023 od 18 hod. ve školní jídelně ZŠ Lety

Beseda na téma Jaké chceme Lety?
Okruhy dotazů budou určitě zahrnovat 
dopravu v obci i občanskou vybavenost 
včetně technické infrastruktury a životního 
prostředí.  
Diskuse nad nastavením dotazníků se usku-
teční ve středu 18. 1. od 18 hodin v jídelně 
základní školy. Po skončení tohoto večera 
proběhne slosování všech účastníků o lákavé 
ceny. Těšíme se na vaši účast!   (bt)

Stříbrná neděle přinesla dětská 
představení i dárek od hasičů

Příjezd letovských hasičů v nově vystroje-
ném hasičském voze, který si mohly pří-
tomné děti prozkoumat i zevnitř, všechny 
nadchl.  (text mh, foto bt)

A že bylo třeba se zahřát, potvrdil i velký 
zájem o svařák Školinky Nona s koláči z 
Malé pekárny a cukrárny Denisy Neprašové 
či punč letovských hasičů. Jízda na koni 
pro malé děti byla příjemným zpestřením 
stejně jako závěrečné koledy dívčí kapely v 
čele s Katkou Jandovou.

Zvesela zacinkaly děti letovské mateřské a základní školy i Školinky Nona v rámci Vánoč-
ního cinkání na návsi v Letech o stříbrné neděli 11. prosince.

Nejmenší děti zpívaly a tančily.
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Jak se změnilo  
množství  
odpadu v naší  
obci po rozjezdu  
nové odpadové  
společnosti Pobero?
Velký pokles jsme zazna-
menali hlavně u směsného 
komunálního odpadu. Vez-
mu-li data např. dvou středně 
velkých obcí Liteň a Lety a je-
jich produkci odpadu za 3. čtvrtletí 
roku 2021 a 2022, což můžeme srovnat již 
nyní (svoz odpadů z obcí realizujeme od 1. 7. 
2022), tak v Litni došlo ke snížení z 64,11 t 
na 53,02 t, tj. o 17.3 %. V Letech pak z 74.93 t 
v loňském roce na letošních 46.31 tj. o 38 %. 
Zároveň se velmi projevuje vytřídění biood-
padu ze směsného odpadu, které v Letech 
výrazně vzrostlo.

Jak je to možné?
Díky vlastní společnosti, kterou jsme založili 
spolu s dalšími 15 obcemi Regionu Dol-
ní Berounka, máme přesnější informace 
o množství odpadů, které produkují naši 
občané. Od svozových firem jsme bohužel 
tyto informace získat nedokázali.

Proč je pro obce  
tak důležité mít přesná data?
Důvodem je navyšování sazeb poplatku 
za ukládání odpadu na skládku u vybraných 

druhů odpadu, a to až 
do roku 2030 (např. v roce 
2029 částkou 1.850 Kč 
za jednu tunu, z výcho-
zích 500 Kč/t, takového 
odpadu uloženého 
na skládku). Potřebu-

jeme proto pracovat de-
tailněji s přesnými údaji, 

abychom mohli uplatňovat 
slevu na „skládkovacím“ 

poplatku v co nevyšší možné míře.
Také co nevidět bude platit zákaz sklád-

kování využitelného odpadu.

Takže je třeba  
zaměřit se na třídění?
Starostové obcí jsou povinni zajistit, aby 
odděleně soustřeďované složky komunálního 
odpadu (bioodpad, plast, papír…) tvořily 
v letech 2025 – 2029 alespoň 60 %, v letech 
2030 – 2034 alespoň 65 % a od roku 2035 
alespoň 70 % z celkového množství komu-
nálního odpadu, které v daném roce občané 
obce produkují. Aby obce mohly tyto cíle spl-
nit, budou muset zajistit vytřídění podstatně 
většího množství jednotlivých složek komu-
nálního odpadu než doposud, a to zejména 
důkladně vytřídit bioodpad. Bioodpad totiž 
tvoří nejtěžší složku směsného komunálního 
odpadu.
Máme na čem pracovat. 
 Markéta Huplíková

DŮLEŽITÉ INFORMACE Z OBCE PŘÍMO  
DO VAŠEHO TELEFONU
PŘIHLASTE SE K ODBĚRU  www.munipolis.cz/registrace

Registrovat se můžete I osobně přímo na našem úřadu. Rádi vám pomůžeme.

Obrázek PF 2023 nakreslila letovská  
Terezka Šilhavá (1O let). Děkujeme!

Z OBECNÍHO ÚŘADU

Poplatky za odpad 2023
Nejlepší zpráva hned na začátek. 
Zdražovat se nebude.
Přestože se zdražuje všechno, přestože 
náklady obce na likvidaci odpadu stále 
rostou, rozhodlo se vedení obce, že 
zvyšovat poplatky za odpady nebude. 
Zvýšené náklady uhradí obec za své 
občany z rozpočtu.

Výše poplatků podle frekvence  

a velikosti nádoby:

 

Jak zaplatit poplatky?
Platit lze na obecním úřadu hotově nebo 
platební kartou. Další možností je poslat 
platbu na účet 388027399/0800 s odpoví-
dajícím variabilním symbolem:
• 133701xxx – v případě čísla popisného 
je nutno za xxx doplnit 4 místné číslo 
nemovitosti
• 133702xxx – v případě čísla evidenční-
ho, je nutno za xxx doplnit 4 místné číslo 
nemovitosti
vzor: variabilní symbol pro č.p. 17  
 bude 1337010017.
vzor: variabilní symbol pro č.e. 390 
 bude 1337020390

UPOZORNĚNÍ
Novinkou tohoto roku je možnost placení 
přes QR kód, který vám vygenerujeme a za-
šleme přímo do vašeho emailu. QR kódy 
se budou posílat začátkem ledna 2023. Kdo 
chce využít této možnosti, musí jen zaslat 
obecnímu úřadu email, na který chce infor-
mace o platbě dostávat. Veškeré informace 
k platbě poplatků naleznete na webu obce 
v sekci „úřad“ v podsekci „poplatky“. 

Splatnost všech poplatků za odpad 
je do konce dubna každého roku.

Provoz sběrného místa v ulici Polní:
Sběrné místo je otevřeno do 31. 12. 
2022. Od 1. 1. do 28. 2. 2023 je sběrné 
místo uzavřeno. Bio odpad se začne 
svážet opět od 1. 3. 2023. V lednu 
budou po obci rozmístěny kontejnery 
POUZE NA VÁNOČNÍ STROMKY. 
Bližší informace budou zveřejněny 
na webu obce a rozesílány v rámci pra-
videlných týdenních Aktualit z obce.

Ptali jsme se starostky 
Báry Tesařové

 objem frekvence svozy/rok ceny od
 nádoby svozu  1. 1. 2023

 120 14 dní 26 2.180 Kč

 120 měsíční 13 1.090 Kč

 240 14 dní 26 4.370 Kč

 240 měsíční 13 2.180 Kč

 1100 14 dní 26 20.020 Kč

 1100 měsíční 13 10.010 Kč

Nově otevřená jídelna ZŠ Lety 
vaří i pro cizí strávníky

Menu za 90 Kč

Polévka + hlavní jídlo (výběr ze 2 variant)
E-mail: zr.8830@scolarest.cz, tel.: 731 438 535
Těšíme se na Vaši návštěvu.
 Kateřina Bulanová, vedoucí ŠJ
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O D P A D Y

Svoz odpadů v Letech v roce 2023

Papír: svoz probíhá 2 krát týdně

Plasty: svoz probíhá 2 krát týdně

Směsný komunální odpad: měsíční svoz pátek v sudém týdnu

Směsný komunální odpad: 14ti denní svoz

Bioodpad: úterý v lichém týdnu

Velkoobjemový a nebezpečný odpad

Leden Únor Březen
Po Út St Čt Pá So Ne Po Út St Čt Pá So Ne Po Út St Čt Pá So Ne

53.  1 5.  1 2 3 4 5 9.  1 2 3 4 5

1. 2 3 4 5 6 7 8 6. 6 7 8 9 10 11 12 10. 6 7 8 9 10 11 12

2. 9 10 11 12 13 14 15 7. 13 14 15 16 17 18 19 11. 13 14 15 16 17 18 19

3. 16 17 18 19 20 21 22 8. 20 21 22 23 24 25 26 12. 20 21 22 23 24 25 26

4. 23 24 25 26 27 28 29 9. 27 28  13. 27 28 29 30 31

5. 30 31

Duben Květen Červen
Po Út St Čt Pá So Ne Po Út St Čt Pá So Ne Po Út St Čt Pá So Ne

13.  1 2 18. 1 2 3 4 5 6 7 22.  1 2 3 4

14. 3 4 5 6 7 8 9 19. 8 9 10 11 12 13 14 23. 5 6 7 8 9 10 11

15. 10 11 12 13 14 15 16 20. 15 16 17 18 19 20 21 24. 12 13 14 15 16 17 18

16. 17 18 19 20 21 22 23 21. 22 23 24 25 26 27 28 25. 19 20 21 22 23 24 25

17. 24 25 26 27 28 29 30 22. 29 30 31 26. 26 27 28 29 30

Říjen Listopad Prosinec
Po Út St Čt Pá So Ne Po Út St Čt Pá So Ne Po Út St Čt Pá So Ne

39.  1 44.  1 2 3 4 5 48.  1 2 3

40. 2 3 4 5 6 7 8 45. 6 7 8 9 10 11 12 49. 4 5 6 7 8 9 10

41. 9 10 11 12 13 14 15 46. 13 14 15 16 17 18 19 50. 11 12 13 14 15 16 17

42. 16 17 18 19 20 21 22 47. 20 21 22 23 24 25 26 51. 18 19 20 21 22 23 24

43. 23 24 25 26 27 28 29 48. 27 28 29 30 52. 25 26 27 28 29 30 31

44. 30 31

Červenec Srpen Září
Po Út St Čt Pá So Ne Po Út St Čt Pá So Ne Po Út St Čt Pá So Ne

26.  1 2 31.  1 2 3 4 5 6 35.  1 2 3

27. 3 4 5 6 7 8 9 32. 7 8 9 10 11 12 13 36. 4 5 6 7 8 9 10

28. 10 11 12 13 14 15 16 33.  15 16 17 18 19 20 37. 11 12 13 14 15 16 17

29. 17 18 19 20 21 22 23 34. 21 22 23 24 25 26 27 38. 18 19 20 21 22 23 24

30. 24 25 26 27 28 29 30 35. 28 29 30 31 39. 25 26 27 28 29 30 

31. 31    
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S P O L E Č E N S K É  D Ě N Í

Jaké je poslání služby  
podpora samostatného bydlení?
Sociální služba „podpora samostatného bydlení“ 
pomáhá řešit situaci člověka v jeho přirozeném 
prostředí. K lidem se zdravotním znevýhodně-
ním přichází asistent do jejich domovů a pomá-
há v těch situacích, v kterých pomoc potřebují. 

S čím nejčastěji asistenti pomáhají? 
Nejčastěji jde o pomoc s domácností, s hos-
podařením s penězi a rozpočítání příjmu, 
o pomoc s nákupem, s vařením, s cestováním, 
s doprovody na úřady či k lékaři, pomoc 
v komunikaci s okolím, rodinou, pomoc při 
rozhodování v běžných životních situacích.

Pro koho je ideální terénní služba  
– podpora samostatného bydlení?
Pro každého, kdo má zájem se osamostatnit 

a žít ve vlastním bytě. Ale i pro rodinu, která 
má dospívajícího člověka a chce ho připra-
vovat na samostatný život. Služba je vhodná 
i pro neformální pečující, kteří potřebují 
pomoci s podporou doma pro svého blízkého.

Jak na to, když víte,  
že službu potřebujete?
Zavolejte Zuzaně Bajerové, tel. 604 800 757 
a žádejte vy nebo váš blízký podporu. Naši 
sociální pracovníci vám řeknou možnosti spo-
lupráce nebo vás nasměrují na jinou vhodnou 
službu. Pokud vám je nad 18 let a i vy patříte 
mezi ty, kteří tuto službu potřebují, neváhejte 
tuto neziskovou organizaci kontaktovat. 

Portus Praha je nezisková organizace, 
která vznikla v roce 2001. Od té doby 
vybudovala dva objekty chráněného 
bydlení s celoročním provozem pro 19 
klientů, Sociálně–terapeutickou dílnu 
Slapy. V současné době již také prová-
zí a pomáhá samostatnějším klientům 
pomocí terénní služby a v neposlední 
řadě provozuje sociální podnik DOB-
ROTY S PŘÍBĚHEM, vyhlášený skvěle 
naloženými sýry a utopenci. Portus Praha 
je zakladatelem a hlavním koordináto-
rem celostátní benefiční kampaně AKCE 
CIHLA, která z původně pražské sbírky 
expandovala do řady měst v celé ČR.

Podpora samostatného bydlení  
se rozšiřuje na Prahu–západ
Sociální služba podpora samostatného bydlení poskytuje službu dospělým lidem s mentálním 
znevýhodněním. Pomáhá jim žít běžným životem ve vlastním domově s cílem rozvíjet individuální 
schopnosti, dovednosti, znalosti, kompetence a posílit sebedůvěru v životě v přirozeném 
prostředí. V současné době má volnou kapacitu a hledá další nové klienty, kteří by tuto službu 
využili. Působí ve Středočeském kraji v celém okrese Praha–západ.

Z Á B A V A  P R O  D Ě T I

Vyluštěnou tajenku zasílejte na letovak@gmail.com nebo na adresu Obec Lety, Na Návsi 160, 252 29 Lety, a to nejpozději do 15. ledna 
2023. Prosíme luštitele, aby při zasílání řešení uvedli také svou poštovní adresu a telefon. Vylosovaný výherce obdrží »Hot dog drill«, origi-
nální jednoduchou pomůcku na výrobu párku v rohlíku. Cenu si, prosím, vyzvedněte do 31. ledna 2023. Při nevyzvednutí, výhra propadá.

POTISK
TRIČEK

info@pixelcone.studio

 +420 705 127 410

SOUTĚŽNÍ KŘÍŽOVKA: „Představte si, poprvé se u nás sešel na štědrovečerní večeři sudý počet lidí!” „Jak to, 
vždyť jste byli tři!” „Jo, ale …(tajenka)!”
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OSMISMĚRKA S HÁDANKOU: Vyškrtej všechna slova 
ze slovníku a zbylá písmenka přehraj jako hudební 
noty. Uhodni o jakou vánoční koledu se jedná? 

VCHODY, TŘÍŠŤ, SEPTET, LEGIE, COULY, POTŘEBA, 
OČAŘI, VERNE, GRIND, KANCI, TENTO, PERDA, DRTIČ, 
SPLEŤ, ZRCÁTKO, KŘENY, ODPAL, TEÁTR, MÁDÁTI, 
PARDÁL, EGYPT, METRO, MOSKYT, DIDOT, ŠPUNTY, 

EKRAN, RAJČE, KRMIČ, SOPRÁNY, NEONY

Podrobný návod a �py jak řešit nalezneš na internetu
http://www.nonomaniax.com/jak-resit-malovane-krizovky

MALOVANÉ KŘÍŽOVKY PRO DĚTI: Čísla v řádcích a 
sloupcích určují počet po sobě jdoucích černých 
čtverečků v daném směru a jejich pořadí.
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Kontakt: Zuzana Bajerová, tel. 604 800 757, e-mail: Psb@portus.cz http://www.portus.cz
Portus Praha z.ú. https://www.facebook.com/PortusPraha Podpora samostatného bydlení Portus Praha
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Z Á K L A D N Í  Š K O L A  A  M A T E Ř S K Á  Š K O L A

Co tě nezabije, to tě posílí
V naší škole se loučíme s panem učitelem 
Michalem Bařinkou, který se vrací ke své 
profesi. Děkujeme za přátelské vedení letov-
ských prvňáčků a přejeme mnoho radosti na 
cestě životem. Novou kapitolu letovských 
prvňáčků začne od ledna psát paní učitelka 
Kateřina Kratochvílová, která má bohaté 
zkušenosti a na děti se už moc těší.
  Stránku připravila Markéta Huplíková

Život v letovské škole
Dámy a gentlemani ve školních lavicích
Den do gala prožili děti a pedagogové v rámci projektu Hrdá škola. O tom, že vyjít ve slav-
nostních šatech a oblecích byl pro kluky a holky velký zážitek svědčila častá prosba: 
„Mohu si vzít oblek i zítra?“

Indický den v naší škole
Naši školu navštívila umělkyně, choreo-
grafka a tanečnice Nivedita Badve, která 
přiletěla až z daleké Indie. Děti tančily 
na indickou hudbu a ty odvážné se Nivedi-
ty ptaly v angličtině, jak to v Indii vypadá, 
zda tam rostou stromy, čím se liší od naší 
země. Starší děti zajímalo, jaký mají v Indii 
politický systém. Všechny si odnesly, že 
Indie je plná barev, vůní a žije v ní hodně 
lidí. Děkujeme Janě Vůjtěchové, mamince 
třeťačky Klárky a prvňáka Kuby, za pozvání 
této vzácné návštěvy.

Den bez batohu
Vymyslet originální řešení, s čím vyrazit 
do školy, měly děti za úkol 23. 11. O ori-
ginalitě svědčily kufry, krabice, přepravky 
na kočky, kočárky, obaly na kytary…

Halloweenské učení
V pondělí 31. 10. se všichni v naší škole proměnili v halloweenská strašidla. A to včetně vyuču-
jících, asistentek, a dokonce i paní hospodářky. Hned ráno vznikly čtveřice, které byly složeny 
z dětí ze všech tříd naší školy. Každá čtveřice měla chvíli na to, aby se seznámila, aby se 
členové o sobě něco dozvěděli – a nacvičili si představení skupiny a skupinový pokřik. Po pre-
zentaci všech čtveřic začalo jejich střídání na třech stanovištích. Jedna dílna byla výtvarná. 
Tam si děti tvořily strašidelné výrobky (ducha, pavouka a netopýra), které se stanou součástí 
skupinového obrazu celé školy. Druhá dílna byla dramatická. Děti si zde vyzkoušely proměnu 
ve věc, zvíře i osobu a zahrály si halloweenský příběh o Jackovi a ďáblovi. Třetí stanoviště pak 
bylo strašidelnou stezkou, která vedla po celé škole. Děti zde plnily různé úkoly, při kterých 
se dozvídaly spoustu zajímavostí z halloweenských tradic – a zároveň luštily šifru. Závěrem 
dopoledne pak bylo setkání celé školy, při kterém došlo ke společné reflexi. Děti byly nadšené 
– a potvrdily, že se jim akce moc líbila. Paní učitelky zase pochválily všechny děti za to, jak 
hezky spolupraco-
valy. Školou se celé 
dopoledne nesl smích, 
zapálení pro věc 
a příjemná atmosféra 
společného poznávání. 
Všichni se moc těšíme 
na další akci, která nás 
přiblíží zase kousek 
blíže naší vizi – mít 
školu, kde nám všem 
bude příjemně. 
 Romana Šindlářová,  

 ředitelka školy

Klapzubova jedenáctka
Krásně se povedl výjezd našich třeťáků a 
čtvrťáků za hranice okresu – až do divadla 
Akropolis na pražském Žižkově v pondělí  
28. 11. Zpracovaná klasika od Eduarda Ba-
sse dětským Studiem Light o sounáležitosti, 
podpoře, bratrství, které je nad soutěži-
vostí a touhou vyhrávat, děti bavila. Dobře 
vstřebaly i závěrečné zamyšlení a popovídání 
s režisérkou představení a herci. Těšíme 
se na další kulturní události, kterých bude 
po této příjemné zkušenosti určitě více.
 Iveta Sokol Vilhelmová
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P Ř Í B Ě H Y  N A Š I C H  P E D A G O G Ů

Každý může nabídnout 
to své jedinečné

Životní motto
Humor je kořením života!

Co je podle tebe při učení 
dětí nejdůležitější?
Nadhled, pohotovost, improvizace, 
pohoda, bezpečí.

Překvapivý výrok žáka?
Možná zapomenu, co jste mě naučila, ale 
určitě nezapomenu, co jsme spolu prožili.

Děti smíšené 3. a 4. třídy přišly z různých vzdělávacích systémů. 
Školním životem je provází třídní učitelka Iveta Sokol Vilhelmová.

Baví mě pomáhat dětem, 
odhalovat jejich silné
stránky a vyrovnávat se 
s těmi slabšími.“

Odkud pocházíš, Iveto?
Ta porodnice v Berouně už neexistuje. Vyrůstala 
jsem v Karlštejně, ale velký vliv na mě mělo 
dobrodružné pobývání u prarodičů ve vesničce 
blízko hradu Bezděz. Tam jsem poznala všech-
no důležité. Vesnický život s tlupou dětí běha-
jících bezstarostně po návsi, kolem rybníka, 
za humny, bez mobilů, ale s míčem, koloběžkou, 
prakem. Bylo to pomalu jak z obrázků od Josefa 
Lady. Vzrušujícím kontrastem pro mě byly 
návštěvy u babičky v Praze. Ta mě protahovala 
po divadlech, kinech, muzeích. Objevovaly 
jsme starou Prahu, Hradčany, Petřín, Vyšehrad, 
Zoo. Z domu ve Strašnicích jsme pozorovaly 
rozsvícené velkoměsto.

Nejkrásnější vzpomínka?
Sezení pradědovi na klíně, vyprávění, jak 
jezdil na koni v 1. světové válce, dlouhé pro-
cházky s mamkou a kočárem, když se narodil 
brácha, koupání v Berounce, je toho hodně.

„Nejděsivější“ vzpomínka a poučení?
Přísná karlštejnská babička měla tendenci mě 
za trest zavírat do temné místnosti na WC. I to 
mě možná časem dovedlo k praktikování nad-
měrné vlídnosti, laskavosti a opory, jak svým 
vlastním, tak svěřeným dětem, aby nezažívaly 
žádné výchovné metody „à la Makarenko“.

Jak jsi se dostala k učitelství?
Malotřídka v Karlštejně, 4.–5. třída v Řevnicích, 
2. stupeň a gymnázium v Berouně, Pedagogická 
fakulta v Plzni. Jezdila jsem na dětské tábory jako 
dítě, praktikantka, pak jako vedoucí. Bavil mě ži-
vot blízko přírodě, spát v jeskyni ve spacáku apod. 
Cvičila jsem děti v místním Sokole, bavily mě růz-
né sporty a pohybové aktivity, vedla jsem i pionýry 
a jiskřičky (znají čtenáři?) Takže práce s dětmi se 
nabízela jako přitažlivá profesionální cesta. Jenže 
pak přišla sametová revoluce ve třeťáku na VŠ 
a začal mě lákat ještě více svět a cestování.

Co tě na učení dětí baví?
Vlastně mě baví poznávat nové lidi. Děti jsou 
takové zárodky velkých lidí. Baví mě je pod-
porovat a pomoci jim odhalovat jejich silná 
místa, vyrovnávat se s těmi slabšími a pomá-
hat jim nenásilně moderovat život ve skupině, 
což je hodně důležitá základní průprava pro 
život. Cítím tam velkou výměnu energie.

Kde všude jsi působila?
Stručně: školství, telekomunikace, průmysl, 
obchod. Na cestách a při pobývání v Evropě, 
Severní Americe, Asii mi nejvíc učarovalo 
Thajsko, Kanada a Londýn.

Jaké metody výuky tě oslovily?
V předškolním věku mých dětí Montessori pe-
dagogika, mám ráda činnostní učení, ale nejlepší 
mi přijde kombinovat inspirace dohromady, učit 
se od dětí – nechat je vyprávět a aktivně jednat. 
Myslím, že to stojí za ten čas a improvizaci.

Čím tě zaujala letovská škola?
Tím, že se právě narodila. Je zajímavé být u ně-
čeho od začátku. Taky jsem v Letech potkala 
před časem v RC Leťánek partu nadšených 
maminek, chodila tam se svými dětmi na akce 
a sama jsem tam vedla předškolní angličtinku.

Čím tě překvapily děti ve smíšené třídě?
U dětí jsem uvítala jejich bezprostřednost, 
otevřenost, touhu sdílet svoje věci. U někoho 
mě překvapil nesoulad mezi slabšími osvoje-

nými dovednostmi a zároveň jejich přiroze-
nou vnitřní moudrostí a vyspělostí.

Jak jste se vzájemně sladili?
Padl na to určitě celý první měsíc, kdy jsme se 
vzájemně očuchávali, povídali si, zkoušeli, ladili. 
Mám ale velkou radost, že třída je plná pozitiv-
ně naladěných jedinců, kteří mají zájem, jsou 
přátelští, zvědaví a odvážní. I když má každý svá 
specifika, která mohou někdy obtěžovat, je fajn 
učit se držet je společně na uzdě.

Jaké to je učit smíšenou třídu?
V našem případě to je smíšená třída „na šest-
náctou“, protože máme celkem 16 dětí. 
Každý je osobnost s vlastní školní historií 
a zkušenostmi z prostředí, kterému byl dosud 
vystaven. Každý má svůj tzv. studijní plán. 
Pokrok měříme vůči vlastním schopnostem, 
ne porovnáváním s ostatními. Je to výzva.

Jaký jste tým pedagogů?
Jsme komunikativní a respektující tým. Kole-
gové jsou vstřícní a moc fajn.

Jaké osobní výzvy máš před sebou?
Zajímá mě studium psychologie, nevím, jestli 
na to přijde, ale brala bych to jako koníčka 
s využitím do praxe. Možná by se mi líbilo se 
časem přestěhovat do Letů.

Co tě nabíjí?
Baví mě nicnedělání, tuto disciplínu jsem obje-
vila teprve nedávno… možná se tomu říká me-
ditace nebo odpočinek. Dřív jsem to považovala 
za hřích. Máme doma hodně zvířátek, baví mě 
jóga, sauna, příroda, kolo, čtení, filmy, hudba, 
divadlo, cestování, ale čas a finance jsou omeze-
né asi tak přímo úměrně, takže vlastně ok.
Děkuji za sdílení.   Markéta Huplíková

Setkání s bývalými kolegyněmi na vzdělávací konferenci SchooLink 2022 v Ostravě.
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„All Hallow Even“, tedy „předvečer Všech 
svatých“, je vlastně velmi starý svátek, který do-
provází Zemi a přírodu k podzimnímu spánku. 
Zrodil se mezi starými pohanskými národy, 
které se objevovaly také na území naší země, 
možná od starých Keltů z území dnešního 
Irska a Anglie, kde souzněl s jejich podzimním 
svátkem Samhain. Věřilo se, že se země a svět 
dostává z vlády léta, slunce a světla do zimní 
doby tmy, chladu a nadvládu nad Zemí přebírají 
temné síly, setkává se svět živých a mrtvých.
S těmito temnými silami chceme dobře 
vycházet a chceme přežít období zimy v po-
klidu. Dáváme jim na vědomí, že je respektu-
jeme a chceme být ochráněni před jakýmikoli 
negativními vlivy. Vykupujeme se tím, že jim 
dáváme drobné dárky a rozsvěcíme světla, aby 
naše příbytky a rodiny nechaly na pokoji.

U nás koledujeme  
na jaře jinde na podzim
Anglosaské národy neztratily kontakt 
s tímto svátkem přes dlouhé věky křesťan-
ství a importovaly ho s sebou do Severní 
Ameriky – USA, Kanady. Dnes si ho nejen 
tam nadšeně užívají hlavně děti, ale i dospělí, 
protože s sebou přináší legraci a nadsázku 
zároveň s něčím tajuplným až hororovým. 
Jsou oblíbené Halloweenské party, kdy se 
vnější prostředí, ale i vnitřky domů vyzdobí 
strašidelně tak, že na vás číhají ze všech koutů 
duchové, ježibaby, pavouci v sítích, do kte-
rých můžete být lapeni, rakve s nebožtíky, 
černé kočky, hadi, netopýři, vanu v koupelně 
najdete potřísněnou krví, nabízí se dorty 
prolezlé marcipánovými červy.
Tak jako u nás se chodí koledovat na Veliko-
noce, v anglicky mluvících zemích chodí děti 

Kde se vzal tu se vzal Halloween...
Možná si někdo říká: „No jo, Halloween, nová móda“. Zdaleka to ale není nic nového, jen my 
v minulých dobách za železnou oponou jsme neměli vědět, co se děje u sousedů, kteří s námi 
nesdíleli oficiálně schválenou „bratrskou“ ideologii států socialistického bloku. Ať žije 17. listopad!

rozeznat, kdo je kdo. Školy se tento den věnují 
strašidelnému programu v maskách.

Co to je Jackova lucerna  
a proč dýně?
K Halloweenu se váže legenda, díky které není 
vydlabaná dýně se svíčkou uvnitř jen dýně 
(pumpkin), ale Jackova lucerna (Jack´o´lantern). 
Šlo o neřestného muže Jacka, který žil velmi 
zhýralým životem, o nic se nestaral, jen se celé 
dny opíjel. Ďábel se připravoval, že si ho odnese 
do pekla. On ale ďábla přechytračil a získal 
od něho nakonec příslib, že ho nikdy do pekla 
neodnese. Slíbil ďáblovi i sobě, že se polepší. To se 
mu ale nepodařilo. Když přišel jeho čas, nenašla 
jeho duše nikde místo ke spočinutí. V nebi ho pro 
jeho hříšný život nechtěli, ale ani do pekla nebyl 
přijat, protože vyhrál nad ďáblem a neměl se tam 
nikdy dostat. Jeho ztracená duše byla odsouzena 
bloudit v temnotě navěky mezi dvěma světy. 
Ďáblovi se Jacka zželelo a dal mu na cestu aspoň 
malé světýlko – žhnoucí uhlík do vydlabané řepy, 
aby si mohl svítit při svém nešťastném putování. 
Postupně se v Americe díky větší dostupnosti 
dýní přešlo od řepy, tuřínů a brambor k vydlabá-
vání symbolických luceren z dýní.

Díky výuce jazyků lépe  
chápeme okolní svět
V rámci výuky dnes jednoznačně nepostra-
datelné angličtiny se u nás setkáváme také 
s reáliemi anglicky mluvících zemí. Halloween, 
stejně jako tak trochu jiné Vánoce, trochu jiné 
Velikonoce, dále svátek Svatého Valentina 
nebo irský svátek Svatého Patricka nemůže být 
opomenut. Je moc zajímavé se setkávat s jinými 
kulturami a jejich tradicemi. Nic nám to nevezme, 
může nás to jen obohatit, přivést k inspiraci a dal-
šímu pohledu na svět, případně k zamyšlení. 
 Iveta Sokol Vilhelmová, třídní učitelka 3. a 4. třídy

koledovat 31. 10. od domu k domu převlečené 
za různé nadpřirozené bytosti a říkají obyva-
telům: „Trick or treat“ - něco ve smyslu „Dej 
mi koledu nebo ti něco provedu“. Symbolicky 
představují ty zlé zimní síly, před kterými se 
chce každý ochránit a dostávají tak od obyva-
telů sladkosti nebo drobné peníze. Večer býva-
jí dospělácké večírky, kdy přijdou lidé často 
v dokonalých převlecích bez možnosti 
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Co nám přinesl rok 2022?
Koncem ledna se konala Volební členská 
schůze, na které byli zvoleni noví členové Vý-
boru ZKO Lety a Revizní komise ZKO Lety. 
Schůze byla rušná a živá, neboť se na ní sešel 
rekordní počet členů, který přesáhl padesát-
ku. Někteří funkcionáři nebyli úplně „noví“, 
ale obhájili dosavadní funkci, jiní z nově 
zvolených však ještě nikdy ve funkci nebyli. 
Spolková činnost je činností dobrovolnou, 
obnáší spoustu nijak nehonorované práce 
a mnoho a mnoho času, energie a úsilí. Je 
tedy jenom dobře, že je o tuto činnost zájem. 
Čas ukáže, jak si náš spolek povede dále.  
Po dvou letech omezování z důvodů pan-
demie covidu jsme letos mohli zase začít 
pořádat sportovní akce. Na tradiční otevřené 
kynologické závody, které jsme pořádali 
v minulosti, zatím ale ještě nedošlo. Snad se 
povede lépe v příštím roce.

Závody, vzdělávací kurzy,  
příměstské tábory pro psovody  
i akce pro děti
V jarní i podzimní části sezóny jsme pořádali 
vždy troje zkoušky z výkonu, kterých se 
zúčastnilo celkem 76 dvojic, z nichž 66 bylo 
úspěšných. Na jaře zorganizovali naši členové 
seminář pachových prací pro zájemce z řad 
našich členů. V létě se někteří naši členové 
zúčastnili letních výcvikových táborů pořá-
daných jinými organizacemi. Naši výcvikáři 
také nezaháleli a uspořádali tzv. příměstský 
letní výcvikový tábor, kdy se v jednom týdnu 
koncem července každý den ráno sešli se 
zájemci a jejich psy a věnovali se tréninku pa-
chových prací a poslušnosti téměř do večera.
V průběhu celého roku se někteří naši členo-
vé účastnili různých závodů a reprezentovali 
tak náš cvičák. Jejich výkony budou vyhod-
noceny a odměněny na příští Výroční schůzi 
podle pravidel Psovodské ligy.
Po „covidové“ pauze jsme se mohli také 
znovu vrátit k pořádání „vzdělávacích“ kurzů 
pro majitele štěňátek a starších psů, které 

Letem spěchem letošním rokem 
letovským cvičákem

možné psy naučit a také to, že když jsou psi 
správně vychovaní, nejsou nebezpeční svému 
okolí. Dětem se akce moc líbila a byly nadše-
né, že se mohou s chlupáči i pomazlit.
Kromě zmíněných akcí jsme v průběhu léta 
a podzimu oslavili na několika posezeních 
různá životní jubilea některých našich členů.
Před vánočními svátky je naplánován „moti-
vační“ závod pro členy našeho spolku. Jedná 
se v podstatě o závod s vtipně vymyšlenými 
disciplínami, při jejichž plnění se všichni 
mají pobavit. Po tomto závodu se bude konat 
tradiční vánoční posezení.

Dokážeme se zastavit  
a udělat si čas na své blízké?
V době, kdy budete číst tento článek, budou 
Vánoce už za dveřmi. O Vánocích míváme 
většinou trochu nostalgickou náladu a vzpo-
mínáme na ty, kteří s námi už Vánoce trávit 
nemohou. Současná doba je hodně složitá. 
Kolem nás se dějí události, které se, ať chceme 
či nechceme, týkají nás všech. Jsme zahlceni 
spoustou informací, hrůzami a katastrofa-
mi, které nás stresují a posunují nás do fáze 
nejistoty, jak a co bude dál. Zkusme se tedy 
alespoň o Vánocích na chvilku zastavit, 
nehonit se jen proto, abychom měli plnou 
lednici a uklizený byt. Pokusme se vnímat 
atmosféru adventního času a všímejme si více 
těch, kteří jsou vedle nás. Užívejme si krásné 
chvíle s těmi, které máme rádi. Važme si toho, 
co máme a přestaňme nadávat kvůli tomu, 
co nemáme. Buďme k sobě ohleduplní, slušní 
a zdvořilí, neboť to je to nejmenší, co můžeme 
udělat. Bohužel je v současné době až příliš 
časté, že slušnost a ohleduplnost je považová-
na za slabost. A to bychom neměli připustit…
Přeji hezké a klidné Vánoce a do nového roku 
2023 hlavně zdraví, štěstí a spokojenost. 

Alena Vanžurová, Kynologický klub Lety

www.kklety.cz

organizujeme už tradičně přes dvacet let. 
Socializační kurzy se nově konaly i v průběhu 
letních prázdnin. Kromě zmíněných kurzů se 
po celý rok konají tréninky všech disciplín, 
kterým se ve sportovní kynologii věnujeme.
V říjnu jsme uspořádali předváděcí akci pro 
děti z letovské MŠ a ZŠ. Naši psovodi ukázali, 
jak se psy pracují, jak cvičí, co všechno je 
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Nový mládežnický 
jachtařský oddíl
Jacht klub na pomezí Letů a Dobřichovic je 
nejstarším ve Středních Čechách. Jeho dlouho-
letá a pestrá historie obsahuje celou řadu skvě-
lých sportovních výsledků včetně mistrovských 
titulů. Je to však už přes 25 let, kdy poslední 
děti začínaly s jachtingem na Berounce. Založit 
dětské družstvo je sice náročné, ale současná 
situace je velmi příznivá. Věříme, že jsme 
na počátku velkého rozkvětu mládežnického 
jachtingu v dolním Poberouní.

Kluci přivezli Modrou stuhu Vltavy 
z juniorského mistrovství ČR
Místní tradiční jachtařské rodiny vytvořily 
pevný základ v podobě čtyř zapálených trenérů 
a osmi dětí ve věku 7-11 let. Dětské družstvo 
jsme úspěšně založili. Staré dětské plachetnice 
jsme zrekonstruovali a čtyři nové zakoupili. 
Na nových plachetnicích RS Feva se členové 
našeho družstva Šimon Krátký (11 let) a Jáchym 
Novotný (10 let) úspěšně zúčastnili juniorského 
mistrovství ČR a k Berounce přivezli Modrou 
stuhu Vltavy z ČYK v Praze. Pro další rozvoj 
a práci s mladým týmem na příští sezónu plánu-
jeme vybudovat profesionální molo, které rozšíří 
kapacitu našeho skromného přístaviště a zá-
roveň dětem umožní kotvit plachetnice přímo 
na vodě. Pokud vás naše činnost zaujala a chcete 
nás podpořit, můžete tak učinit prostřednictvím 
crowdfundingové kampaně na portálu hithit.cz.
https://www.hithit.com/cs/project/11537/
pomozte-obnovit-nejstarsi-jachetni-klub-ve-
-strednich-cechach
Některé služby, které můžete přes kampaň 
využít i jako dárky pro sebe či své blízké:
• Svezení na dětské plachetnici,
• Letní odpoledne s paddleboardy  

v soukromí našeho přístaviště,
• Zapůjčení dětské plachetnice na víkend,
• Jízdu na kajutové plachetnici  

se zkušeným kapitánem.  
 Ondřej Krátký a Michal Juppe

Letos se konečně mohl po dvou letech covidové přestávky konat poslední cyklozávod 
spojený s půlmaratonem. Start a cíl pro více jak 120 sportovců byl na letovské návsi. Díky 
pěknému počasí si všichni závod náležitě užili.   Foto a text Bára Tesařová

Vzhledem k historickým vazbám na oddíl VK 
Sever Žatec jsme zamířili právě tam. Místní 
sportovci nám připravili dokonalé podmínky, 
tedy ubytovnu přímo v budově klubu, halu 
se dvěma kurty a třeba i míčový trenažer, 
který do nás pálil balony vyšší kadencí pro 
účinnější nácvik příjmu podání. Největším 
bonusem pro náš tým ale byla přítomnost 
a moudré vedení šéftrenéra Žatce Járy Vrbaty, 
který nasadil pomyslnou laťku kvality trénin-
ku velmi vysoko a pomohl nejen se základní 
technikou odbití obouruč spodem i vrchem, 
ale především uvědomit si obecné principy 
pohybu po kurtu v závislosti na herní situaci. 
Přiučili jsme se i slangu, takže dnes už víme, 
»jak dobře vykrýt a čápnout dlouhou digu 
z handy vometenou o jedny kytky!«

V centru významné  
chmelařské oblasti
Soustředění se ale netýkalo jen sportu. Při 
prohlídce historické části města včetně druhé 

největší české synagogy jsme nezapomněli, 
že se nacházíme v centru významné chme-
lařské oblasti a navštívili několik míst s touto 
tématikou, jako například nejmenší chmelnici 
na světě nebo dvě bývalé sušárny chmele. 
Žatec toho ale nabízí mnohem víc, a proto 
ho brzy opět navštívíme. Rýsuje se totiž plán 
uspořádat k jednomu podzimnímu i jedno 
jarní soustředění, je toho totiž ještě mnoho, 
co zlepšit a co přidat. 

Přidejte se k nám!
A proč to všechno děláme? Máme v plánu 
odehrát v našem regionu několik amatérských 
turnajů. Na začátku léta bychom také měli 
reprezentovat svůj domovský Sokol na žup-
ních přeborech. A hlavně, protože máme rádi 
sport. Pokud vám v životě něco chybí, chcete 
si jednou týdně pinknout a dvakrát do roka 
zažít sportovně–kulturní víkend, přidejte se 
brzy k letovskému áčku!   

 Za letovský volejbal Ondra Fleischmann
Letovské školačky 
posílily aerobik tým

Letovský volejbal  
na skok v Žatci
Na konci října absolvovali letovští volejbaloví amatéři svoje první 
soustředění. Ke svým bohatým životním zkušenostem tak během 
intenzivního podzimního víkendu přidali i pár těch herních.

Winter Trans Brdy 2022 opět v Letech

Školačky naší nové školy – Anička Dušánková, 
Nela Kocourová, Lea Krejčí a Bára Bobková – 
posílily v září aerobik tým AC Olympia Všenory. 
V pátek 16. prosince je čeká první veřejné vystou-
pení, a to hned v hlavním městě na ZŠ Petřiny, 
kde pravidelně trénují starší děvčata závodní 
aerobik. Držíme palce, ať si vánoční vystoupení 
užijí plnými doušky.   Markéta Huplíková

 Foto Katka Černá, trenérka aerobik týmu
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Po těchto špatných výkonech a výsledcích se něco 
muselo stát, v poslední den přestupního termínu 
posílil naši kabinu zkušený Jaroslav Černý, známý 
fanouškům Slavie jako „Čoro“, který přinesl 
do týmu nový impuls a herní zkušenost. Toto se 
odrazilo jak v obrazu hry, v herním nasazení, tak 
hlavně ve výsledcích. Posledních pět podzimních 
kol skončilo s bilancí čtyř výher a jedné porážky. 
Tým přezimuje na desáté příčce s šesti vítězství-
mi a sedmi porážkami, s aktivním skóre 22:20, 
v tabulce pravdy je na nule. Tabulka této skupiny 
1.B třídy je velmi vyrovnaná, na pátou příčku 
scházejí pouze tři body a odstup od sestupového 
dvanáctého místa je slušných jedenáct bodů. Daří 
se postupně doplňovat tým vlastními odchovanci. 
V týmu hraje nyní 10 odchovanců, kteří prošli 
našimi mládežnickými týmy.

Aby si i diváci přišli na své
Ve srovnání s loňskou sezónou, kdy tým měl 
po podzimu 15 bodů a lepší los, je letošní vý-
sledek určitým posunem vpřed. Ale nesmíme 

usnout na vavřínech, víme, kde nás tlačí bota, 
a chtěli bychom během zimní přestávky tým 
posílit, abychom se vyhnuli nevyrovnaným 
výkonům a pro příští sezónu se zformoval 
kádr, který se bude prezentovat nejen pohled-
ným fotbalem, ale i dobrými výsledky.

Letovský fotbalový dorost se  
v krajské soutěži rozkoukává
Náš dorost prošel, jak už to u mládežnických 
týmů bývá, velkou obměnou kádru. V létě 
z věkových důvodů skončilo pět tahounů 
mužstva a nově se formující mladý tým prošel 
během podzimu křest ohněm. Dorostenecký 
tým v krajské 1.A třídě Středočeského kraje 
skupině D se umístil po podzimu na 12. 
místě s 11 body. Při hodnocení podzimu 
musíme bohužel konstatovat, že bodový zisk 
a umístění neodpovídá našim předvedeným 
výkonům. Při troše štěstí a hlavně naší lepší 
produktivitě jsme mohli mít o 6 až 9 bodů 
více. Tím, že hrajeme tuto soutěž jen s jedním 

V průběhu letošního roku zahájila svoji čin-
nost letovská fotbalová školička pro děti od 5 
do 8 let. Učíme děti nejen základy fotbalu, 
podporujeme a rozvíjíme jejich přirozenou 
potřebu pohybu. Vytváříme spolu partu ka-

marádů, která se bude vzájemně podporovat 
i mimo fotbalové hřiště.
Pokud vás náš přístup zaujal a máte děti 
v tomto věku, přijďte mezi nás. Trénujeme 
v úterý od 17 do 18 hodin na umělé trávě 

fotbalového areálu v Letech a v pátek od 18 
do 19 hodin v letovské sokolovně. 
Budeme se na vás i děti těšit.  
 Za trenérský tým Milan Demjanenko 

 tel.: 604 993 242

Posily posunuly FK Lety  
k lepším výsledkům
Skončená podzimní část sezóny 2022/23 je již za námi. Fotbalisté 
FK Lety prožili podzim jako na houpačce. Vstup do sezóny byl 
hodně vlažný, po odehraných osmi kolech byla bilance velmi 
neuspokojivá, šest porážek a jen dvě vítězství.

hráčem ročníku 2004 a pak převážně s hráči 
ročníku 2007, tak panuje s naší hrou naprostá 
spokojenost. Mimo utkání s Dolními Břežany 
a Jesenicí, kde jsme doplatili na naše fyzické 
parametry a rozkoukávání se v krajské sou-
těži, nás žádný soupeř fotbalově nepřehrál, 
právě naopak. Snažíme se klást důraz na in-
dividuální stránky kluků, to znamená práce 
s balonem, technika, kreativita, což se nám 
dařilo a ve většině zápasů jsme byli fotbalově 
a individuálně lepší než naši soupeři. To, že 
jsme to nepřetavili ve více bodů do tabulky, 
bylo tím, že jsme prostě na soupeře nestačili 
po fyzické stránce (síla, souboje, rychlost) 
a neproměňovali brankové příležitosti. Jestli-
že v této soutěži proti fyzicky starším klukům 
neproměníme každý zápas 3 až 4 tutovky, 
nemůžeme pomýšlet na lepší bodový zisk.  

O letovské mladé fotbalisty je zájem
Ještě důležitější než výsledky je pro nás výchova 
hráčů. To, že jdeme správnou cestou, se nám 
potvrdilo jak v této soutěži, kdy se kluci umí 
individuálně prosadit i proti o 3 - 4 roky starším 
hráčům tak i tím, že je o naše hráče zájem 
ve vyšších soutěžích. Kluky musíme za podzim 
pochválit, potrénovat hlavně koncovku a zase 
trochu povyrůst.   Jiří Kárník, sekretář FK Lety

Pojď hrát fotbal v Letech!

Přípravka FK Lety s trenéry Milanem 
Demjanenkem a Petrem Kalivodou
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Odhalit taje Františka Kupky  
můžete i vy!
Čtvrtek 19. ledna 2023 v 18 hod.,  
školní jídelna ZŠ Lety
V Čechách opomíjený, zato ve světě proslu-
lý a oceňovaný, malíř František Kupka měl 
jako první odvahu vystavit abstraktní obraz. 
Do vysokého věku v kondici, vegetarián, 
který cvičil každý den nahý jógu na zahradě, 
dokázal kombinovat staré umění s novým.
Odhalme společně jeho cestu od prvního ab-
straktního obrazu po zkoumání tvarů a barev 
až po jeho velký vliv na francouzské umění 
po 2. světové válce díky poutavému vyprávě-
ní edukátorky Národní galerie města Prahy 
Mgr. Moniky Švec Sybolové.  

Vyluštěnou tajenku zasílejte na letovak@gmail.com nebo na adresu Obec Lety, Na Návsi 160, 252 29 Lety, a to nejpozději do 15. ledna 2023. Prosíme luštitele, aby při 

zasílání řešení uvedli také svoji poštovní adresu a telefon. Vylosovaný výherce obdrží “Hot dog drill” originální jednoduchou pomůcku na výrobu párku v rohlíku. Cenu 

si, prosím, vyzvedněte do 31. ledna 2023, jinak cena propadá.

K Ř Í Ž O V K A  P R O  D O S P Ě L É

POTISK
TRIČEK

info@pixelcone.studio

 +420 705 127 410

SOUTĚŽNÍ KŘÍŽOVKA: „Představte si, poprvé se u nás sešel na štědrovečerní večeři sudý počet lidí!” „Jak to, 
vždyť jste byli tři!” „Jo, ale …(tajenka)!”
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OSMISMĚRKA S HÁDANKOU: Vyškrtej všechna slova 
ze slovníku a zbylá písmenka přehraj jako hudební 
noty. Uhodni o jakou vánoční koledu se jedná? 

VCHODY, TŘÍŠŤ, SEPTET, LEGIE, COULY, POTŘEBA, 
OČAŘI, VERNE, GRIND, KANCI, TENTO, PERDA, DRTIČ, 
SPLEŤ, ZRCÁTKO, KŘENY, ODPAL, TEÁTR, MÁDÁTI, 
PARDÁL, EGYPT, METRO, MOSKYT, DIDOT, ŠPUNTY, 

EKRAN, RAJČE, KRMIČ, SOPRÁNY, NEONY

Podrobný návod a �py jak řešit nalezneš na internetu
http://www.nonomaniax.com/jak-resit-malovane-krizovky

MALOVANÉ KŘÍŽOVKY PRO DĚTI: Čísla v řádcích a 
sloupcích určují počet po sobě jdoucích černých 
čtverečků v daném směru a jejich pořadí.
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Akademie rozšiřuje obzory poznání

Radosti i strasti otce vlasti
Poutavé vyprávění historika a spisovatele prof. PhDr. Jaroslava Čechury, DrSc. o cestě Karla 
IV. životem, jeho vášních i výzvách přilákalo desítky malých i velkých posluchačů, kterým se 
podařilo poodhalit „Kdo ve skutečnosti byl Karel IV.“ i díky méně známým skutečnostem z jeho 
soukromí.   Markéta Huplíková
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VZPOMÍNKA
V měsíci listopadu jsme se rozloučili s paní 
Janou Kischerovou a panem Ivanem Hávou.
Čest jejich památce!

JUBILANTI
75. narozeniny slavila v listopadu paní 
Drahomíra Opičková a v prosinci paní 
Václava Kalibová.
 
80. výročí slaví v prosinci paní Svatava 
Špatná.
 
Ze srdce všem gratulujeme a přejeme 
pevné zdraví, mnoho radosti a dobré 
nálady.

NOVĚ NAROZENÍ LETOVÁCI

narozen: 18. 10. 2022
rodiče: Jiří a Nikola Valtrovi
sourozenci: Patricie Valtrová

JAKUB VALTR

JAN TELEHAZIJ

narozen: 15. 11. 2022
rodiče: Ivan Telehazij a Viktorie Zozulja
sourozenci: Maruška a Sašenka Telehazij

Pomozte uchovat  
kus historie i vy!

Kdo máte zajímavou historickou 
fotografii, záznam či dokonce kroniku 

nějakého spolku, uložte ji u nás 
v archivu, kde bude nejen v bezpečí,  

ale také k nahlédnutí těm,  
kteří se zajímají. Děkuji. 

Pavel Buchtele, Státní okresní archiv 
Praha – venkov, Dobřichovice,  
pavel.buchtele@soapraha.cz.

Z letovské kroniky

V nejstarší letovské kronice se v zápise za rok 
1957 uvádí: „Po vánočních svátcích přešly oba 
místní hostince do socialistického sektoru 
‚Jednota‘ n.p. se sídlem v Černošicích.“ Jednalo se 
o restauraci „Nad Převozem“ neboli „U Střížků“ 
a restauraci „Na Kovárně“ či „U Kafků“. Převe-
dení do socialistického sektoru byl termín pro 
znárodnění, které prosazovala komunistické stra-
na od jejího nástupu k moci a které postupně za-
hrnovalo velké, pak střední a nakonec i nejmenší 
(rodinné) podniky. Znárodnění bylo obvykle 
doprovázeno nátlakem na dosavadní majitele 
a jejich následným šikanováním. Zápis v kronice 
je ale velmi stručný, takže z něj nelze vyčíst, jak 
přesně znárodnění v Letech proběhlo. 

 Odborný rada PhDr. Pavel Buchtele, archivář,  

Státní okresní archiv Praha–venkov  

se sídlem v Dobřichovicích

Věk je jen číslo

Pod vedením Letovačky Hanky Hůlkové oživily říjnové Vítání občánků děti 0. ročníku naší 
ZŠ, přidala se i vyzrálou hrou na akordeon 11ti letá letovská Sofinka Mlejnková. Děkujeme 
všem za příjemný zážitek. Novým občánkům přejeme pevné zdraví, mnoho radosti a rodi-
čům dávku trpělivosti.  Markéta Huplíková

Novým občánkům 
zazpívaly děti z naší ZŠ

Parkour, sport zdánlivě pouze pro mladé, je 
tu nově i pro seniory. Pohybová terapie, při 
které se senioři učí správně vyhodnotit a co 
nejefektivnějším a nejrychlejším způsobem 
překonávat překážky. Lépe se pak orientují 
v prostoru, odhadují vzdálenost a předchází 
pádům, které jsou v tomto věku obzvláště 
nebezpečné. Zlepšení fyzické kondice a pruž-
nosti jsou třešničkou na dortu pravidelných 
lekcí Parkouru třetího věku pro seniory, které 
startují 17. ledna v Jojogymu. Každé úterý 
od 9.30 hod. pod vedením dvojice zkušených 
trenérů.  Lenka Graaf za Jojo Gym



SOBOTA

7. 1. 2023
13:30 SRAZ MAŠKAR NA NÁVSI

VYSTOUPENÍ DĚTÍ ZŠ · MŠ LETY · NONA

15:30 HASIČSKÝ DĚTSKÝ KARNEVAL (SÁL U KAFKŮ)
PRŮVOD OBCÍ PROVÁZÍ KAPELA TŘEHUSK

SOUTĚŽ O NEJORIGINÁLNĚJŠÍ DĚTSKOU I DOSPĚLÁCKOU MASKU


